
SZIGORÚAN BIZALMAS!

J egyzőkönyv
a magyar Tudományos Akadémia Elnökségének 1957.május 3-án 

 du.16 orakor tartott 5.sz.üléséről.

Jelen, voltak^ Rusznyák István elnök, Fogarasi Béla, Gombás Pál, 
PgeP Jajös alelnökok, Erdey-Gruz Tibor főtitkár, 

J®Ve,S:L Gyula’ Jánossy Lajos, Major Máté akadémiai titkárok,
Alexits György,Lukács György,Molnár Erik,Novobátzky 
Karoly elnökségi tagok, ’
Bóka László, Szabó Imre,GÖmörL Pál,Geleji Sándor. 
r^Lp7^?^’T°r04.?!lr? osztálytitkárok,Rényi Alfréd, 
Csűrös Zoltán osztalytitkarhelyettesek, 
Manninger Rezső,Maucha Rezső,Mihailléh Győző, 
Verő József, az Elnökség tiszteleti tagjai.

-a ^^^lés határozatainak végrehajtásáról és 
Akadémia járói a múlt ülés óta eltelt időszakban .

Előadó: Erdey-Gruz Tibor főtitkár.
2 ./ Beszámoló az 1956 évi könyv- és folyóiratkjsadásról. 

Előadó? Alexits György, a KFB titkára.
3 . / Beszámoló a Nagygyűlés részletes programjáról. 

Előadó; Fogarasi Béla alelnök.
4 a/ ^aslat a ^^mányos fokoztok rendszerének módositá-

• áhoago: Tolnai Gábor,a TMB titkára.
5 ./ Beszámoló a' Biológiai Csoport munkájáról.

Előadó: Törő Imre csoporttitkár.

Meghívottak valamennyi
napi re ndi^o nt hoz;-------  Pais Dezső, Ortutay Gyula,Erdei Ferenc, 

Issekutz Béla, Verebély László,Bruckner Győző, 
Brúnó, az Akadémiai Tőkés Ottó, az

MTA Elnökségi Titkárságának vezetője, 
Antal Jánosné, az Elnökségi Titkárság munka-

• C S cl •

Ain^irend^^onchozj^ Tolnai Gábor, a Tudományos Minősítő Bizott
ság titkára,

^a^ir^dXj^ Ábrahám Á.Ambrus, Haranghy László,Dudich 
Encre^ Soo Rezső, a Biológiai Csoport Veze-- 
tösegenek tagjai, Barek Istvánné szaktitkár.

Kimentette magát£ Schulek Elemér tiszteletbeli elnökségi tag. 
Somos András osztálytitkár.
Egerváry Jenő akadémikus.

Napirend;-
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& ./ Tájékoztató a Magyar Tudományos Akadémia és a Szovjet
unió Tudományos Akadémiája között kötött tudományos 
egyezményről, . János sy Lajos akadémiai titkár.

7,/ Az 1957.június,szeptember és október havi elnökségi 
ülések munkatervének jóváhagyása.

Előadó; Erdey-Gruz Tibor főtitkár.

8 ./ Tájékoztató az akadémiai kutatómunkákról. '
Előadó; Erdey-Gruz Tibor főtitkár.

9 ./ Egyebek. ..............

Rúg; nyák István elnök üdvözli a megjelenteket. Külön sz eretettel 
üdvözli Lukács György akadémikust, aki^hosszú idő után először vesz 
részt újra az Elnökség ülésén és az ülést megnyitja.
A jegyzőkönyv hitelesítésére felkéri Manninger Rezső akadémikust, 
az Elnökség tiszteleti tagját és Törő Imre cső porttitkárt *

I.

Beszámoló a múlt ülés határozatainak végrehajtásáról és az Akadémia 
munkájáról a múlt ülés óta eltelt időszakban.

Erdey-Gruz Tibor főtitkár bejelenti, hogy az elmúlt ülés határoza
lainak végrehajtásával kapcsolatban nehézség nem merült fel, vala
mennyi határozat végrehajtást nyert.
A./ A mai ülés napirendjéről lekerült a "Tájékoztató az elért tudo

mányos eredmények gyakorlati felhasz nálásának helyzetéről" szóló 
anyag, mivel az nem készült el, viszont napirendre kerül !!A Ma&v . 
Tudományos Akadémia és a Szovjetunió Tudományos Akácé miája között 
kötött tudományos egyezményről szóló tájékoztató".

B./ A Szovjetunió Tudományos Akadémiájának delegációja 1/2 millió 
rubel értékű műszert hozott ajándékba a Magyar Tudományos Aka— 

'• démiának. A műszereket a következő intézetek között osztották 
fel: Központi Kémiai Kutató Intézet, Központi Fizikai Kutató In
tézet, Műszaki Fizikai Kutató Intézet, Mezőgazdasági Kutató In
tézet, Atommag Kutató Intézet, Kísérleti Orvostudományi Kutató 
Intézet, Méréstechnikai és Műszerügyi Intézet, Műszaki Egyetem 
Szervetlen Kémiai Intézete. A műszereket valamennyi intézet 
azzal kapta meg, hogy azokat más intézetek rendelkezésére is bo
csássák.
A Szovjetunió Tudományos Akadémiájának delegációja budapesti tar- 
tózkocása alatt számos intézetet és intézményt látogatott meg, 
baráti beszélgetést folytattak több tudóssal. Toncsiev, az^Aadé - 
mia főtitkára előadást is tartott a Magyar Tudományos Akadémián0 
Ugyanebben az időben látogatta meg Akadémiánkat Mityin akadémi
kus is, aki mint a szovjet kulturális delegációja vezetője tar
tózkodott Magyarországon.
Öt napig Budapesten tartózkodott J.D.Bernal, a Royal Society 
tagja, az MTA tiszteleti tagja. Ezen idő alatt számos tudóssal 
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folytatott megbeszélést, több intézetet látogatott meg és tár
gyalt a Tudományos Munkások Világszövetsége problémáiról a^Műsza
ki és Természettudományi Egyesületek Szövetsége vezetőivel.

C./ Főtitkár bejelenti, hogy a külföldi utazások megindultak.
D./ Anyagi ügyekkel^kapcsolatban Főtitkár tájékoztatja az Elnök

ség tagjait arról, hogy a költségvetési tárgyalások még nem 
zárultak le. A beruházási keret megállapítása azonban megtör
tént. Az eredetileg kért 37 millió forintból 21.2 millió forin
tot kapott az Akadémia. Ezt az összeget azonban az Országos 
Tervhivatal bizonyos megkötéssel engedélyezte. A szabad rendel
kezésre álló beruházási keret aránylag szűk és ezért az osz
tályok igényeit cca 4o-5o ^-ban lehet kielégíteni.

E./Varga Sándor, az MTA Kibernetikai Kutató Csoportjának igazgatója 
és Tarján Rezső h.igazgatója a Szovjetunióban jártak és az Aka
démia különböző intézeteiben tárgyal ásókat folytattak egy Ural 
rendszerű számológép^beszerzése céljából. A tárgyalások arra 
vezettek, hogy nem célszerű egy Ural15 számológép beszerzése, 
hanem helyesebb egy uj gép felépítése. Megállapodást kötöttek 
több akadémiai intézettel, amelynek értelmében egy modernebb 
elektronikus számológép teljes dokumentációját bocsátják a Ki
bernetikai Kutató Csoport rendelkezésére.

II.

Beszámoló az 1956 évi könyvkiadásról.

Alexits György akadémikus, a Könyv- és Folyóirat leiadó Bizottság titkára 
Elnökség ele terjeszti a Könyv- és Folyóiratkiadó Bizottság beszámoló
ját az Akadémia 1956 évi könyvkiadási tevékenységéről.
Felhívja az^Elnökség figyelmét a külkereskedelmi miniszterrel kötött 
szóbeli megállapodásra, mély szerint az exporttevékenységünkből szár
mazó bevételből 25 #-ot effektiv valutában kellene megkapnunk, a túl
teljesített exportból pedig 5o %-ot. Javasolja a külkereskedelmi mi
niszterrel a tárgyalások ujrafelvétel ét, hogy a megállapodás reali
zálást nyerjen.

F,/ Főtitkár bejelenti^ hogy G-illemot László, a Bpesti Műszaki Egye
tem rektora arról értesítette az Akácé mia Műszaki Tudományok Osz
tályát, hogy jelentékeny összeget bocsát az egyetemi keretből aka
démiai kutatások rendelkezésére. Az Akadémia Műszaki Tudományok • 
Osztálya, valamint az Elnökség ezen támogatást köszönettel veszi.

Határozat?

Elnökség Erdey-Gruz Tibor főtitkár beszámolóját 
tudomásul veszi és a Magyar Tudományos Akadémia 
Kibernetikai Kutató Csoportja által kötött megállapo
dásokat jóváhagyja.
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Lukács György elnökségi tag örömmel állapítja meg, hogy az 1956 
évben több tudományos kutatást szolgáló mü jelent meg mint az 
előző években.
Mint elvi kérdést felveti a jelentésben szereplő Nagy Sándor: 
í;A didaktika alapjai c,könyv esetét. Mikor a könyv megjelent, 
jött rá az Osztály, hogy a könyv dogmatikus, Az Akadémiának nem 
az a feladata, hogy pillanatnyi konjunktúrát szolgáljon, hanem 
minden műnek, amit az Akadémia ad ki, annak valóban a tudományt 
kell szolgálnia. Erre az osztályok figyelmét fel kell hívni* 

Fogarasi Béla alelnök bejelenti, hogy Nagy Sándor könyvével kap
csolat os eset’ nem nyert elegendő kivizsgálást. Az osztály a nélkül, 
hogy a könyvet elolvasta volna, elfogadta Szalai Sándor lev.tag 
előterjesztését, amely szerint a mü elejétől végig dogmatikus. 
A továbbiakban kifejti, hogy az előterjesztésben szereplő, a ki
adott müvek értékelésével kapcsolatos közvéleménykutatás jellegű 
információt nem tartja helyesnek. Meg kell teremteni azt a mód
szert, amellyel tudományos kiadványainkról értékelést tudunk adni* 

Erdey-Gruz Tibor főtitkár az Acták szerzői honoráriumának kérdésé- 
y e1 kapc s bláF6an,j avas ólja, hogy az Elnökség ne fogadja el a Könj — 
és Folyóiratkiadó Bizottság álláspontját. Elnökség hatalmazza fel 
az osztályokat arra, hogy amelyik jónak látja, szüntesse meg az 
Actákban megjelent cikkek utáni honorárium fizetését, amelyik pedig 
jónak látja, fizessen honoráriumot. A megtakarított összeg az Acták 
fejlesztésére szolgáljon.

Ligeti Lajos alelnök javasolja, hogy az Elnökség hívja fel az osz
tályok figyelmét arra, hogy évenként egyszer - lehetőleg a Nagygyű
lés időpontjában - tekintsék át kiadványaiknak eredményességét.

Alexits György, a KFB titkára javasolja, hogy az Elnökség ne az 
osztályoknakhanem az^osztályvezetőségeknek engedje át a honorárium- 
fizetes döntésének jogát. Az egyes Acták szerkesztőségeinek javas
latára az osztályvezetőség döntsön.

Határozat :

"ökség a Könyv- és Folyóiratkiadó Bizottság előterjesz
tett javaslats.it a következő módosításokkal hagyja jóvá: 
1./ Elnökség felkéri a Főtitkárt, hogy az export te vékeny- 

sédünkből származó devizaforint juttatás kérdését mi
előbb újra tárgyalja meg a külkereskedelmi miniszter
rel.

Felelős: Erdey-Gruz Tibor főtitkár.

2 ./ A.II.Osztály vizsgálja meg újra Nagy Sándor: A didak
tika alapjai’5 c.mü kérdését és a vizsgálat eredményé
ről tegyen jelentést az Elnökségnek.

Felelős: Szabó Imre osztálytitkár. 
Határidő:19 57.május 2o.

javaslats.it
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3 ./ A beszámolónak az értékeléssel kapcsolatos részével 

Elnökség nem ért egyet, mivel az nem az Akadémia vé
leményét tartalmazza.
Elnökség úgy határoz, hogy minden osztály foglalkozzék 
a kiadványai értékelésével és a Könyv- és Folyóirat
kiadó Bizottság a szakemberek véleményét összesítve 
terjessze Elnökség elé.

Felelős? Alexits György, a KFB titkára.

4-,/ Az acták szerzői honoráriuma kérdésében minden osztály 
egyenként foglaljon állást.
Elnökség úgy határoz, hogy az osztályvezetőségek az ac 
ta szerkesztőségek meghallgatása után döntsenek arról, 
hogy fizessenek-e honoráriumot,vagy sem.
A megtakarított Összeg az illetékes osztály actáinak 
továbbfejlesztésére szolgáljon.

Felelős? Osztálytitkárok.

III.

Beszámoló a Nagygyűlés részletes programjáról.

Fogarasi Béla alelnök , a Nagygyűlést Előkészítő Bizottság elnöke 
Elnökség elé~terjeszti a Bizottság javaslatait a Nagygyűlés összes- 
ülésein elhangzó előadások tematikájára. A Nagygyűlés időpontjául 
november első hetét javasolja.

Bóka László osztálytitkár bejelenti, hogy Sőtér István lev.tag 
vállalta az Arany János jubileumi előadás megtartását.

Verebély László lev.tag bejelenti, hogy a Budapesti Műszaki Egye- 
tem f.e.október végén vagy november elején fogja ünnepelni, fenn
állásának 175.évfordulóját.
Lukács György elnökségi tag igen hasznosnak tartaná* ha egy elő
adás hangzana el a Nagygyűlésen UA gazdasági fejlődés, technika 
és tudomány” tárgykörből.

Határozat :

1 ./ Elnökség köszönetét fejezi ki a Nagygyűlést Előkészítő 
Bizottságnak eddig kifejtett munkájáért es a Nagygyűlés 
előkészítésére a továbbiakban a Főtitkárt kéri fel.

2 ./ Elnökség az előterjesztett javaslatot a következő ki
egészítésekkel hagyja jóvá?
a./ Az Arany János jubileumi előadás előadója 

Sőtér István lev.tag legyen.

b./ Elnökség felkéri a Főtitkárt, hogy Verebély^László 
lev.taggal együtt koordinálja a Nagygyűlés és a Mű
szaki Egyetem Jubileumi Ünnepségének időpontjat úgy, 
hogy a Nagygyűlés november 6-ig befejezést nyerjen.
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c •/ Főtitkár szólítsa fel az összes osztályokat, hogy 
május 25-ig készítsék el a Nagygyűlés ideje alatt 
tartandó tudományos előadásaik tematikáját, továbbá 
azt, hogy milyen kongresszusokat kívánnak ezen idő
pontban tartani.

d./ Az I. és II,.Osztály dolgozza ki az összesülésekre 
vonatkozó részletes tervet és május 25-ig mutassa be 
az Elnökségnek.

e./ Elnökség meghatalmazza a Főtitkárt, hogy kérje fel 
J.D.Bernal professzort egy előadás megtartására a 
Nagygyűlés keretében nA gazdasági fejlődés, technika 
és Tudomány” tárgykörből^

f,/ Elnökség az V.Osztály által rendezendő Mikrobiológiai 
Kongresszus megtartás át a Nagygyűlés keretében jóvá
hagyja.

Felelős: Erdey-Gruz Tibor főtitkár.

IV.

Javaslat a tudományos fokozatok rendszerének módosítására.

Tolnai Gábor, a Tudományos Minősítő Bizottság titkára Elnökség elé 
terjeszti a Tudományos Minősítő Bizottság javaslatát a tudományos 
fokosatok rendszerének módosítására.

Gömöri Pál osztálytitkár bejelenti, hogy az előterjesztés 2.olda
lának 2.pontjában szereplő javaslatot az V.Osztály nem tette meg.

Erdey-Gruz Tibor főtitkár felveti
a./ az aspiránsképzés centralizálásának és decentralizálásának kér

dését .
b./ Javasolja, hogy a kandidátusok lo évi díjazást kapjanác és lo 

év után, amennyiben tudományos munkásságot nem fejtenek ki, a 
kandidátusi illetmény automatikusan szűnjék meg.

c./ Az előterjesztés 4.oldalán szó van az ;;ösztöndijtan ácsról”. 
Felhívja a figyelmet arra, hogy az Akadémia az Ösztöndíjtanács-’ 
bán kellő súllyal képviselve legyen, nemcsak 1-2 személlyel, 
mert az Akadémiának a szempontjait az Osztöndijtai ácsban fel
tétlenül érvényesíteni kell.,

Rusznyák István elnök javasolja a latin elnevezések felülvizsgála- 
íát."Például helyte1en a ,;scientiarum rerum rusticarum” elnevezés.
A tudományok doktorainál javaslja a D.S. rövidítés bevezetését, 
például D.S.ling.



- 7 -
Verebély László levelező tag nem ért egyet azzal, hogy a javaslat 
nem tesz különbséget doktor és doktor között. Amennyiben a javasolt 
jelölés megmarad nincs különbség például egy tudományok doktora és 
egy műszaki egyetemi doktor között. Ezért javasolja az akadémiai, 
fokozatok elnevezésénél és a rövidítéseknél is az "akadémiai doktor'1 
elnevezést bevezetni.

Lukács György akadémikus felveti, hogy a pszichológiát nem lehet smm 
a pedagógiai* sem a filozófiai tudományokhoz sorolni, hanem mint 
önálló tudományágat kell a nomenklatúrába felvenni.

Geleji Sándor osztálytitkár javasolja, hogy a kandidátusi illetmény 
Tolyositásánál csak azoknál vezessék be a lo évi időtartanot, akik 
disszertáció megvédése alapján nyerték el a kandidátusi fokozatot, 
akik egész életük tudományos munkássága alapján nyerték el, azoknál 
nem.
Rényi Alfréd akadémikus szükségesnek tartja a kandidátusi fokozat 
fenntartásit, mert e nélkül az Akadémia befolyása és kapcsolata a 
fiatal tudományos kutatókkal gyengülne.
A jövőre nézve helyesli, hogy az egyetemi doktorátus általában a 
kandidatura előfeltétele legyen.
Nem ért egyet a kandidátusi illetmény automatikus megszüntetésével, 
mert ezzel forszíroznák a tudományok doktora fokozat elnyerését. 
Tíz év után indokolt esetben a kandidátusi illetmény folyósítása 
meghosszabbítható legyen, például ha az illető értékes tudományos 
munkásságot fejt ki.

Gömöri Pál osztály titkár javasolja, hogy a kandidátusi illetmény 
folyósitás ánál legyen egy korhatár is megjelölve.

PaisDezső,akadémikus; Véleménye szerint a tudományos fokozatok rend- 
szerének kérdésével kapcsolatban az idő még nem érett meg az Akadémia 
végleges állásfoglalására, mert az egyetemek még nem döntöttek ebben 
a kérdésben.
Pais akadémikus ismételten felveti a kandidátusi elnevezés megvál
toztatását.
Verebély László lev.tag: A javaslat nincs kellőképpen előkészítve^ 
mert az egyetemekkel nem tárgyalták meg. Helyteleníti, hogy a műsza
ki doktor az egyetemi műszaki doktori fokozat elnyerése után tegye 
le a kandidátusi vizsgát.

Erdey-Gruz Tibor főtitkár: Az akadémiai és az egyetemi tudományos 
fokozat! rendszer teljesen független legyen egymástól. Általában a 
fiatalok^életében első legyen az egyetemi doktori fokozat elnyerése 
és erre épüljön fel a kandidátusi fokozat, amivel már díjazás és 
tudományos kötelezettség is jár. A műszaki doktorátus magas szín
vonalú, de a kandidatura ennél még magasabb színvonalú lehet és 
kell, hogy legyen. 
Javasolja, hogy általánosságban a kandidaturához az egyetemi dokto
ri fokozat megszerzése szükséges legyen, de egyes indokolt esetben 
kivételt is lehessen tenni.

Hevesi Gyula akadémiai titkár felveti, hogy lehetővé.kellene tenni 
az egyetemi műszaki doktorátust elnyerteknél, hogy a Tudományos Minő
sítő Bizottságnál újabb disszertáció megvédése nélkül nyelhessék el 
a kandidátusi fokozatot.



Tolnai Gábor lev.tag, a Tudományos Minősítő Bizottság titkára a 
lat in eln eve zések rövidítését illetőleg helyesli Rusznyák István 
elnök javaslatát, kiegészítve az akadémiai jelzővel. A latin el
nevezéseket javasolja átvizsgálni es a nomenklatúrát kigesziteni, 
mert a pszichológián kívül több tudományág is kimaradt.
Javasolja a kandidátusi elnevezés meghagyását.
Nem helyesli paragrafusszerüen kimondani, hogy a^kandidátusi íoko
zat elnyerésének előfeltétele az egyetemi doktorátusi fokozat.

Határozat :

Elnökség a Tudományos Minősítő Bizottság javaslatai 
a tudományos fokosatok rendszerének módosítására a 
következő módosításokkal hagyja jóvá:
1 ./ Az akadémiai és az egyetemi minősítések teljesen 

függetlenek legyenek egymástól.

2 ^/ A javaslat mellékletében szereplő nomenklatúra 
kiegészítendő.

3 ./ A latin elnevezéseket felül kell vizsgálni.

4 ./ A latin rövidítés a doktoroknál a következő legyen: 
D.S.ac. és a tudományág rövidítése.

5 ./ A kandidátusi és a doktori fokozat illetménnyel jár
jon, azonban a kandidátusi illetmény lo évre szóljon 
és lo év után indokolt esetben meghosszabbítható le
gyen, kivéve azon eseteket, ha a kandidátus a 6o éves 
korhatárt elérte, vagy ha egyetemi tanari kinevezést 
nyert.

6 ./ Paragrafusszerüen nem mondható ki, hogy a tudományok 
kandidátusa fokozat elnyeréséhez szükséges az egye
temi doktori fokozat megszerzése.

V.

Beszámoló a Biológiai Csoport munkájáról.

Törő Imre akadémikus a Biológiai Csoport titkára Elnökség elé ter- 
jeszff aTiológiai Csoport munkájáról szóló beszámolót. Bejelenti, 
hogy a jelentésben sugárbiológiáról nincs szó, mert csak az utóbbi 
időben szerveztek egy bizottságot, amely összefogja majd a sugár
biológiai kutatásokat.
Jánossy Lajos akadémiai titkár felhívja az Elnökség figyelmet arra, 
hogy a beszámoló több olyan javaslatot tartalmaz, amelyek költség
kihatással járnak.
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Erdey-Gruz Tibor főtitkár javasolja, hogy a Biológiai Csoport 
egyelőire maradjon meg csoportnak, azonban közvetlenül tehessen 
javaslatot az Elnökségnek biológus tagra, viszont a megválasztott 
tag nem lehet csak a csoport tagja, hanem a IV. vagy az V.Osz
tályhoz kell tartoznia.

Rusznyák István elnök; A csoport tagjai részéről sok panasz hang
zott el arra vonatkozólag, hogy a csoport megalakulása óta, nem 
hozta meg a várt eredményt; a jelentésből azonban örvendetesen ki
derül, hogy a csoport igen jelentős eredményeket ért el.

Lukács György elnökségi tag : A jelentés rámutat arra, hogy fejlő- 
áőben van egy alaptudomány kifejlődése. Az Akadémia Elnökségének 
ezen alaptudomány fejlődését mindenben támogatnia kell. A bioló
giai tudományok helye Magyarországon nincs biztosítva, sem az Aka
démián, sem az Akadémián kivül. Ezért az Aka^ miának biztosítani 
kell, hogy ez a tudományág az Akadémián megfelelően képviselve le
gyen, fiatal erőkkel meg kell erősítenünk. Perspektívában biztosí
tani kell a lehetőséget, hogy egy biológiai osztály kifejlődjék, és 
megfelelő színvonalú biológus az Akadémia levelező tagja lehessen.
A javaslatok 13./pontját javasolja Lukács akadémikus kettéválasz
tani; külön szerepeljen a felszerelés, műszer fejlesztés és külön 
nagyobb súllyal a káderfejlesztés.

Haranghy László lev.tag rámutat a gerontológiai tudomány helyzetére. 
A geronto1ógiái tudomány mint uj tudományszak kibontakozóban van. 
A Biológiai Csoport megteremtette ezen tudományág alapját, de a 
továbbfejlesztése a jelen körülmények között nem lehetséges.

Fogarasi Béla alelnök javasolja, hogy a Biológiai Csoport dolgozzon 
ki egy programot határidőkkel, az Akadémián egy Biológiai Osztály 
megalakulásának előkészítésére. A javaslatot terjessze Elnökség elé.

Dudich Endre lev.tag felhívja az Elnökség figyelmét azon körülmény
re, hogy ha a Biológiai Csoport a jövőben csoport marad, vagy akár 
bizonyos idő után osztállyá alakul, feltétlenül szükséges, hogy a 
csoport a független tagválasztást elérje, különben a Csoport ki 
fog halni.
Straub F.Brúnó akadémikus rámutat arra, hogy a biológiai tudományo
kat Magyarországon csak az Akadémia támogatja és ezért az Akadé
miának kell azt nagyobb erkölcsi megbecsülésben részesíteni. Külön 
hangsúlyozza a radiobiológia fontosságát.
Mikor a Biológiai Csoport megalakult, a biológusok remélték, hogy 
létesül majd egy biológiai intézet is, azonban ez nem valósult meg. 
A fejlesztési tervben javasolja ezt is bevenni.

Geleji Sándor osztálytitkár kiemeli, hogy a biológia alaptudomány, 
esTezért á csoport osztállyá alakulását joggal kéri.

Soó Rezső akadémikus kéri, hogy az Elnökség biztosítson a következő 
tagválász táson egy bizonyos kontingenst a Biológiai Csoport^részére. 
Hiányolja, hogy a Biológiai Csoport-magyar nyelvű publikációi részé
re nincs megfelelő keret.biztosítva.
Felhívja a figyelmet 
a./ azon körülményre, hogy le kellett állítani a biológus szak-- 

képzést, mert a biológusok elhelyezésére nem volt lehetőség.
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b./ A Művelődésügyi Minisztérium a biológiai órák számát csökken
tenni kívánja.

Határozat :

1 ./ Elnökség tudománypolitikai szempontból fontos felada
tának tartja a biológiai tudományok fejlesztései es 
ezért a jövőben sokkal nagyobb támogatásban kívánja 
részesíteni mint eddig. Ez vonatkozik a tagvalaszta— 
sokra és a Csoport költségvetésére is.

2 ./ Elnökség felszólítja a Biológiai Csoportot, hogy 
készítsen egy előterjesztést, amelyben kér je, hogy, 
a Művelődésügyi Minisztérium biztosítsa a biológiai 
tudományok számára a jelentőségének megfelelő helyet 
úgy az egyetemen, mint az oktatásban. z 
Elnökség az előterjesztés alapján a Müvétődesügyi 
Minisztériumnál a Csoport kérelmét támogatni,fogja.

Felelős: Erdey-Gruz Tibor főtitkár.

3 ./ Elnökség a Biológiai Csoport jelentését elfogadja 
és javaslatait a következő módosításokkal hagyja 
jóvá: • . t

Javaslat 1./pontja:

Maradjon meg a Biológiai Csoport, amely dolgozzon ki 
egy programot határidőkkel ellátva az Akadémián 
perspektívában egy Biológiai Osztály letesitesere es 
a kidolgozott javaslatot terjessze Elnökség ele.
A Biológiai Csoport addig is problémáit hozza közvet
lenül az Elnökség él é.

Javaslat 2./ és 3./pontját

Elnökség jóváhagyja.

Javaslat 4./pontjával
kapcsolatban Elnökség helyesli, hogy a Csoport foglal
kozik a Duna és Tisza kutató állomások kérdésével es 
amennyiben az Elnökségnek módjábai lesz, ebben a mun
kában a Csoportot támogatni fogja.

Javaslat 5./pont ja.

Elnökség felszólítja a Biológiai Csoportot, hogy a 
Kísérleti Állattenyésztő Telep létesitesere mielőbb 
terjesszen ismét részletes javaslatot Elnökség ele.

Javaslat 6./pontját
Elnökség jóváhagyja.
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Javaslat 7./pont ja

A káderhelyzet megjavítása céljából Elnökség úgy határoz, 
hogy a Biológiai Csoport terjessze személyi javaslatait a 
tagválasztással kapcsolatban közvetlenül az Elnökség elé.. 
Megfelelő tudományos színvonal esetén Elnökség a Biológiai 
Csoport jelölését prioritásban részesíti és a legközelebbi 
közgyűlésen előterjeszti. A megválasztott tag egyelőre 
a IV.vagy az V.Osztály tagja lesz.

Javaslat 8./pont ja.

A tihanyi symposiumok megrendezésére terjesszen a Bioló
giai Csoport részletes javaslatot Elnökség elé. Az elő
terjesztés tartalmazza az anyagi feltételeket is.

Javaslat 9./pontját
Elnökség jóváhagyja.

Javaslat lo./pontja.

Elnökség az 1957 évi utazási devizakeretet felosztotta.
A Biológiai Csoport is megkapta a saját keretét és ezt 
az összeget a Csoport kizárólag a biológiai tudományok 
fejlesztésének céljára használja fel.

Javaslat 11./pontját >
Elnökség jóváhagyja.

Javaslat 12./pont ja.
Elnökség felszólítja a Biológiai Csoportot, hogy az Állat
tani és Botanikai Közlemények ívszámának felemelését tár
gyalják meg a KFB-vel és a Könyv- és Folyóiratkiadó Bizott
ság terjessze Elnökség elé.

Javaslat 13./pontját
Elnökség jóváhagyja.

Javaslat 14./pontja.

A Magyar Tudományos Akadémia mos t kapott egy második 
elektronmikroszkópot és úgy határozott, hogy az egyik a 
műszaki kutatást, a másik a biológiai kutatásokat szol
gálja.

Felelős: Törő Imre csoporttitkár.
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Tájékoztató a Magyar Tudományos Akadémia és a Szovjetunió* 
Tudományos Akadémiája között kötött tudományos egyezményről.

Jánossy Lajos akadémiai titkár Elnökség elé terjeszti a Magyar 
Tudományos Ákademia és a Szovjetunió Tudományos Akadémiája közötti 
tudományos együttműködésről szóló 1957 évi egyezményt*

Határozat :

1 ./ Elnökség az-19 57* április 2o-án. aláirt, a Magyar Tudo
mányos Akadémia és a Szovjetunió Tudományos Akadémiája 
között kötött 1957 évi tudományos .együttműködési egyez
ményt jóváhagyja azzal, ho§y erről' a Szovjetunió Tudo
mányos Akadémiája Elnökséget értesítse*

2 ./ A Magyar Tudományos Akadémia Elnöksége őszinte köszö
netét tolmácsolja a Szovjetunió Tudományos Akadémiája 
Elnökségének azért a támogatásért, amely az egyezmény
ben megnyilvánuld ~
Elnökség külön köszőne tét fejezi ki Akadémiánknak kül
dött nagyértékü és számunkra igen fontos tudományos 
müszerajándékért*

Folelős: Húsznyák Is tván e Inök

VU.
Az 1957*június, szeptember és október havi elnökségi 
ülések munla terve.

Erdey-Gruz Tibor főtitkár Elnökség elé terjeszti az 1957.június, 
szeptember es" október bavi elnökségi* ülések muhka tervét.
Javasolja, hogy az előrehaladott időre való tekintettel a mai ülés 
napirendjéről kerüljön le a ''Tájékoztató az akadémiai kutató munkák
ról15, és ez az anyag, valamint a mai ülésre el nem készült J’Tájékoz- 
tató az elért tudományos eredmények gyakorlati felhasználásának hely 
zetéről” szóló anyag a júniusi ülés napirendjén szerepeljen.

Határozat :

Elnökség az előterjesztett 1957.június ,szeptember és október 
havi üléseinek munkatervét azzal a módosítással hagyja jova, 
hogy a júniusi ülés napirendje kiegészítendő a következők
kel; ‘
a,/ Tájékoztató az akadémiai kutatómunkákról,
b./ Tájékoztató az elért tudományos eredmények gyakorlati 

felhasználásának helyzetéről.

Felelős: Erdey-Gruz Tibor főtitkár
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IX,

A Magyar Tudományos Akadémia Mezőgazdasági 
Uzemtanulmányi Csoportjának névváltozása,

Erdey-Gruz Tibor főtitkár bejelenti, hogy az Agrártadományok Osz
tálya azzal a" javaslattal fordult az Elnökséghez,, hogy a Mezögaz- 
dasági Uzemtanulmányi Csoportot, amely bizonyos átszervezés követ
keztében létszámilag is megerősödött ;{Mezőgaz dasági Üzemtan! -'-ix- 
tőzet —te alakítsa út a nélkül, hogy ez b< mifele anyagi temekkel 
Jú-na,
bogaras! Eéla alélnek javasolja, am ^iben az Akad éniának uj in- 
tézete l^Tesvl, ez Elnökség bizonyos idő után hallgassa me' az 
intézet jelentését annak munkájáról.

Cm C t' X* 0 Cm C

Dnőksé- a -ező^ CasA'i Úsemtm ul:.lányi Csoportnak 
MEZŐGAfíDASÁUll ÜZEMTAN! INTÉZET -té ^aló átala íi tusát 
jóváhagyja. '

Felelős: Erdey-őruz Tioor főtitkár.

■lúfrómial Könyvtár taiAalé'gDA Anyai szd^aak kérdése.

őrdey—j.t‘uz 'Tibor főtitkár fölvet! az xai a nyvtur tarualé.v-
^fbanyaT' számának kérdését. Á Könyvtárnak egyes kir.dv< nyolcból 
többet, más cir dvuxvokból kevesebbet kellene ;tartaió <olnia. Aele 
leges tartalékpél- Anyok kiküszöbölése céljából Akii Akar keil az 
Elnökséget, hatalmazza fel a lön vtáv igazgatóját arra, nogy ke* 
szitsen egy javaslatot a szükséges tartalékpólu*.nyok szántára es a 
javaslatot Elnökség vitassa mo ..

,E a t á r o a a t :

Elnökség felkéri a Eőtitkárt, szólítsa fel az jJBcerniai 
Könyvtár igazgatóját, hogy a szükséges tartalekpel^ nyok 
száméra hészitsexi előterjesztés t Elnökség ele.

Felelős: Erdey-Cruz 'Abor főtitkár.

AZ 195'; évi kiküldetési dcvizakeret kérdése.

^d^-Q^Oibor főtitkár bejelenti, hogy a pénzágyminlsstóito 
íTT^gyar Tudományos Akácé mi & dövizaígáng-t eao< demOxaratiWS’ o.> 
zzégol: terén elfogadta, a tőkés o^szúgox: téren pedig.,az i.eny 
5o Uát. úz engedélysuott ^evet szétoszt hsára c; követ kező javasla 
tót terjeszti Elnökség' elé.
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Lomokra cikus 
orsz c .gokba 
deviza: ortnt

Tükés
□ r S ZH: ’ 0 - * ű &
( e viz afgr1nt

. sszesen
.evizai'orint

I. Osztály Ih.ooo.- 3,000.- 25.000.-
74,000,- 10,000,- 34.000.-

•— • - • 10,0 00.- 14,ooo,- 54.ooo#-
IV. 15.ooo^" 7.ooo.- 22.000.—
V* ■' 34»ooo.- lo.ooo,- 44.ooo.-
VI. 7o.ooo.- 13.000.- 38.000.-
VII. tf 4o.ooo,- 14.ooo.- 54.000.-
biológiai Csoport 15.000.- 9.ooo.- 24.ooo.-

Főtitkár tájékoztatja az Klnökséget arról, hogy a már eddig jóvá
hagyott devizakeret kb.annyi, mint az 1955 évre engedélyezett ke
ret volt, Lnennyiben a vitás keretet a Pénzügyminisztérium egy 
későbbi időpontban engedélyezné, az pótlólag az osztályok kőz.tt 
feloszt sra kerti*

II a t ő r ozat :

1,/ J.nökséy a Pénzügy,dnisztórium által engedélyezett 
óevizakeret felosztó ura vonatkozó, Főtitkár által 
-lóterjesztett javaslatot jóváhagyja azzal, hory azt 
az egyes osztályokkal ivasban köztije.

ü; Ll.n'kső; felkéri a lüükőrt, hogy szóÜIsú kel az 
Csak lyckát, 1.0.;y a tőkés országok részére engedélye
zett devizakeret ismernebőben tegyék ideg újra javas
lataikat az akadémia Cemzetközi kapcsolatok Osztályá
hoz az 1957 évi kiutazásokra*

Felelős: Frőey-Jruz Tibor főtitkár.

iósztvótel a nemzetközi Tudománytörténeti és 
Tuóomanyfilozófiái bnióban.

főtitkár tájékoztatja az Elnökséget a kucomány- 
tunteneti Ts Tudományfilozófiai bnió céljóról és felacatairól*

z őnió székhelye: Brüsszel. Az Unió két szakosztállyal i.’ü]cuc.ik: 
Tucolic nyt ’rténeti és Tudoiüiyfilozófiai Szakosztállyal. L xlemzet- 
közi üdoLiái^ és üudonanyőilozófiai ónió tagje a Tudomá-
nyos őniók nemzetközi Tanácsának, iz unió tagjai: Szovjetunió, 
gel;.iuij, mada, Spanyolország, kranciaorsz/. 9 Claszorszt g, Japtín, 
Luxemburg, hollanc ia, ,/ortu mii; , üocorszáj , évűje, Csehszluvákia, 
tők, .■ina,klnno:?sza;;, L n yelorsrá//, :''éret ’ 'mokratákus■ T'ztárca— 
s..g, őr osrü via. /a őrié iőtl.:őnn: L.raton, ?lnüke: L.fc j voglie5 
e7 nő 1 z. \c ?y e 11 e s ei: • 11 • > c ho pf er ó.s ... ? lin;; 1 e ♦



otitkár javasol ja, hogy az Elnökség Poráuljón a • ülügyriiniszté— 
riuuaoz azzal, hogy tegye a szűksó es lépese ?et az unió tagsá— 
.u:?k, vi^ssaszerzéso ügyében és egy on fizesse be a tagfijat is. áz 

bnioca az alapszak lyok,értő, méhen belelni nen lehet, csak a szak- 
őszoalyc -oá. ... ;z ..losztéiyokba pof?. c yenek nen léphetne!: be, csak

_ok. .. trms; i~ ’ij ‘ssre ,'tsl f /rgen javasolja, hogy űnC- 
y'/ iy^an vállaljunk -a^s- ot. két sr.a'rosrá lynnk meg—
feleljen két^bizot.sygot javasol életre hívni: á kit oűnyt rtéacti 

űzottságot és a űiaonányfilozófiái ‘enzeti Azotts got. A 
ke c uazo'ctsag összevontan alkossa az akacó. tiai jizottsűgot, aiiely 
közvetlenül az Inöksé^ mellett ;aükűjön es fogja Össze a különböző 
területeken folyó hazai tufonányterténoti munkálatokat is.
it .cet bizottság; ac i ilnisztrativ teenfoit az ákafénia ’f rtőmettuconá— 
nyi Intézete és a filozófiai Intézete lássa el. i kupont Ínytörténeti 
bizottság elnökéül 'molnár Erik akadémikust, a 'uf omá,nyf Hoz ófiái 
bizottság e?nőkéül Pogarasi méla akacé nikust javasolja.

H a t a r o z a t :

1 ./ Elnökség a .enzétkezi Tudományt 3 rt éne ti és fuc.omány- 
filozófiai Unióba való rósztvételre vonatkozó javasla
tot ez előterjesztés értelmében elfogarja.

2 ./ Elnökség felkéri .olnár Arik és Poya^asi nála akacémi- 
;usokát9 hojy a legközelebbi elnökségi ülés elé ter
jesszek oe javaslataikat a ÍAiáománytvrtén^ ke?izet!
tizottséj és a kvk•ományfilozőfiái «;enaeti Bizottság 
t a ' ax .

~ 't~'\o .* "k — o' < .*, ja» a.». o .. *i ■ . o s
- .A U-.... * GLi no >.s w zl m a j.

x. ^aliljy?'inisa uériumak külcenc'o elüt erjesztés 
elkészítésóért felelős:

“nnossy‘Lajos akadémiai' tlt3E&.

öcülési fi jak mérséklése sokgyermekes ómiai tagok részére.

4^-^főtitkár bejelenti, Hogy üegesi Kiss Pál a.kaöérai- 
aus es _»ognar feza aaafemiai titkár a.zzal a megkereséssel fordultak 
az r-kaceidia .inóksegéhez, hogy a sokgyermekes aka*; mini tagok ré
szere as ücülesi költséget mérsékeljék.
fajokoztatja az elnökséget arról, hogy a minisztertanács határozata, 
ertelrneben az 1957 évre magi 11a pit ott üf ülést fi jakon ^lltoztatni 
nem lehet •

k a t a r o z a t :

/□.n ksog aexhiv.ía .ajor ..á.té akacé-niai titkár figyelmét 
c-vra, no. y a zoola?.is á sotts;\ tnfokolf esetben és

J■■ju-‘’ b??üi' s.ja van, ;.u.zL.os..ason se?" .lyc .c.'ilo—
sx oú.lra c. f'bb.jyer. okos akaaór.ia5. ta ,o?nw.k.

felelős; : ajor haté akafénlaí titkár.
If.n.f.

-‘’ -A sk. , '?ÁralNG31 ÜLfSj sk.
a hiologaai Csoport uitkrra az Unlks;g tiszteletbeli tagja.



Jegyzőkönyv
a Magyar Tucomáiyos Akadémia Elnökségének 1957.május 3-án 

du.16 órákor tartott 5.sz.üléséről.

Jelen voltak: Ruozny k István elnök, Fogarasi Béla,Gombás Pál,
Ligeti Lajos alelnökök,Erdey-Gruz Tibor főtitkár, 
bognár Gézi , Hevesi Gyula,Jtnossy Lajos,Pajor Máté 
akadémlai titkárok, 
Alexiés György,Lukács György,AoInár Erik,Novobátzky 
Károly elnökségi tagok
Bóka László,Szabó Imre, Gömöri Pál, Geleji Sándor, 

ey László, Törő Imre osztály titkárok,Hőnyi Alfréd, 
Csűrös Eoltán őszvúlytitkár helyettesek, 
Manningsr Rezső,Paucha Rezső,Michailioh Győző,Verő 
József az Elnökség tiszteleti tagjai

Meghívottak •
valamennyi na púénál p< -o^: ezső^Ortutay Gyula>Erdei Ferenc

Is:’ ’ "" ’ ,Ví szíó lev.t< ,
Bruckner Győz , traub F.Brúnó akadémikusok, Tőkés 
Ottó, az MTA Elnökségi Titkáráé e je,
Antal Jánosáé az Elnökségi Titkárság munkatársa.

5.napirendi
ponthoz: __ ábraham Á*Ambrus»Haranghy Lászlót udioh -e,

Sóé Reeső a Biológiai C oport vezetőségének tagjai, 
Barek Istvánná szaktitkár.

Elmentette magát: Schulek Elemér tiszteletbeli elnökségi tag, 
Somos András osztály titkár.X

Juliöldön tartózkodik: Igerváry Jenő akadémikus.

Napirend:

1 ./ Beszámoló a multülés határozatainak végrehajtásáról és az 
Akadémia munkájáról a múlt ülés óta eltelt időszakban.

Előadó: Erdey-Gruz Tibor főtitkár.

2»/ Beszámoló az 195€ évi könyv- és folyóirat kiadásról*

3 ./ Beszámoló a Nagygyűlés részletes programjáról.
Előadó: Bogaras! Béla áléinak.

4 ./ Javaslat a tudományos fokoz*, tok rendszerének módosítására. 
előadó: Tolnai Gábor, a TI B titkára.

5 ./ Beszámoló a Biológiai Csoport munkájáról.
lőanó: T>rő Imre csoporttitkár.

& ./ Tájékoztató a Magyar Tudományos Akadémia és a Szovjetunió 
Pudominyos Akadémiája között kötött tudományos egyezményről.

15adó: Jánossy Lajos akadémiai titkár.

7 ./ Az 1957.junius,szeptember és októberi elnökségi ülések munka
tervének jóváhagyása.

Előadó: Erdey-Gruz riibor főtitkár.
./ Tájékoztató az akadémiai kutatómunkákról.

Előadó: Erdey-Gruz Tibor főtitkár.
9./ Egyebe :.
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üdvözli a megjelenteket, külön szeretettel 
üdvözli Lukács György akadémikust, aki hosszú idő után először 
vesz részt újra az Elnökség ülésén és az ülést megnyitja.
A hitelonit'S ér- felkéri Kajninger RéBld aladémikust,
' ÉLstJ o- '1 r o) oitkárt«

keszáiaoló a múlt ülés határozatainak végrehajtásáról és az 
Akadémia munkájáról a múlt ülés óta eltelt idószakban,

Tibor főtitkár bejelenti, hogy az elmúlt ülés határo
zatainak végrehajtásával kapcsolatban nehízség nem merült fel, 
valamennyi határozat végrehajtást nyert*
i ótitKur a következőkről tájékoztatja az Elnökség tagjait : 
A./ A mai ülés napirendjéről lekerült a "Tájékoztató az elért 

tudományos eredmények gyakorlati felhasználásának helyzetéről” 
szóló anyag, mivel az nem készült el, viszont napirendre kerül 

ftgyar Tudományos Akadémia és a Szovjetunió Tudományos 
Akadémiája köz tt kötött(tudományos egyezményről szóló tájékoz- 

, tató".

B ./ A Szovjetunió Tudományos Akadémi; j nak delegációja 1/2 millió 
rubel értékű műszert hozott ajándékba a Magyar Tudományos Aka
démiájának. A műszereket a következő intézetek között osztottál: 
fel: Közp.Kémiai Kutató Intzet, Közp.Fizikal Kutató Intézet, 
Műszaki Tizikai Kutató intézet, Mezőgazdasági Kutató Intézet, 
Atommag Kutató Intézet, Kísérleti Orvostudományi Kutató Intézet 
Kéréstechnikai és Műszerügyi Intézet, Műszaki gyetem Szervet
len Kémiai mtezete. A műszereket valamennyi intézet azzal kap<+ 
ta meg, hogy azokat más intézetek rendelkezésére is bocsássák.

A Szovjetunió Tudományos Akadémiájának delegációja budapesti 
tartózkodása alatt számos intézetet és intézményt látogatott 
meg, baráti beszélgetést folytattak több tudóssal. Topcsiev, 
az Akadémia főtitkára előadást is tartott a Magyar Tudományos 
Akadémián.
Ugyanebben az Időben látogatta meg Akadémiánkat Lityin akadé
mikus lo, . ... aint a szovjet kulturális uel lió ve;: á Jje 
tartózkodott 1 agyarországon.
t napig Budapesten tartózkodott J.D.Bemal, a Royal Society 

tagja, az MTA tiszteleti tagja. Ezen idő alatt számos tudóssá 
folytatott megbeszélést, több intézetet látogatott meg és tá 
gyalt^a Tud.Munkások Világszövetsége problémáiról a MTESz #
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Főtitkár bejelenti, hogy a külföldi utazások megindultak.

Anyagi ügyekkel kapcsolatban főtitkár tájékoztatja az Elnökség 
tagjait arról, hogy a költségvetési tárgyalások még nea zárul
tak lo. A beruházási keret megállapítása azonban megtörtént.

ereuecxleg kért 37. Minő forintból 21*2  millió forintot 
kapott az Akadémia. Ezt az összeget azonran az OraaágM e.w- 
aivatal bizonyos megkötéssel engedélyezte. A szabad rendelkezés 
re álló beruházási keret aránylag szűk és ezért az osztályok 
igényeit cca 4o—5o %—bán lehet kielégíteni.

* Inöksóg elé terjeszti a önyv-
és ^olyóiraticiadó Bizottság beszámolóját az Akadémia 1956 évi 
könyvkiadási tevékenységről.
Ielhívja az Elnökség figyelmét a külkereskedelmi miniszterrel 
kötött szóbeli megállapodásra, mely szerint az exporttevékenysé-

E./ Varga Srndor, az MTA Kibernetikai Kutató Csoportján^ igazgató- 
Ja és Tarján Rezső h.igazgató ja a Szovjetunióban jártak és az 
Akadémia külőnb-ző intézteiben tárgyalásokat folytattak egy 
f?bral rendszerű számológép beszerzése céljából. A tárgyalások 
arra vezettek, hogy nem célszerű egy ”Ural" számológép beszer
zése, hanem helyesebb egy uj gép felépítése. Megállapodást 
kötöttek több akadémiai intézettel, amelynek értelmében egy 
modernebb elektronikus számológép teljes dokumentációját bo
csátják a Kibernetikai Kutató Csoport rendelkezésére.

F./ főtitkár bejelenti, hogy Gillemot László, a Bpesti Műszaki Egye 
tem rektora arról értesítette az Akadémia lüszakl Adományok 
Osztályátt hogy jelentékeny összeget bocsát az egyetemi kerot- 
ből akadémiai kutatások rendelkezésére. Az Akadémia Műszaki 
Tudományok Osztálya, valamint az Elnökség ezen támogatást kö
szönettel veszi.

Határozat :

Elnökség Erdey-Gruz Tibor főtitkár beszámolóját 
tudomásul veszi és az MTA Kibernetikai Kutató 
Csoportja által kőtett megállapodásokat jóváhagyja.

II.

Beszámoló az 1956 évi könyv- és folyóiratkiadásról.
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gttnkből származó bevételből 25-ot effektiv valutában kellene 
megkapnunk, a túlteljesített exportból *«dlg 5, -ot. Javasolja 
a kulkereskeuelml miniszterrel a tárgyalások ujrafelvételét, hogy 
a megállapodás realizálást nyerjen.
Lukács elnökségi t ; . áll^ nel h<^z aa 1956 
évben több tudományos kutatást szolgáié mü jelent meg mint az élőzé 
években,
-int elvi kérdést felveti a jelentésben szereplő hagy vándor: 
"A didaktika alapjai” c. könyv esetét. Ilikor a könyv megjelent jött 
rá az Osztály, hogy a könyv dogmatikus. Az Akadémiának nem az a 
feladata, hogy pillanatnyi konjunktúrát szolgáljon, hanem minden 
műnek, amit az Akadémia ad ki, annak valóban a tudományt, kell szol
gálnia. Erre az osztályok figyelmét fel kell hivni.

£O^arasi Béla alelnök {bejelenti, hegy Hagy Sándor könyvével kap
csolatos eset nem nyert elegendő kivim gáláét* Az osztály a nélkül, 
hogy a könyvet elolvasta volna, elfogadta 3salai or lev.tag 

,rjesztósót, oMOy szerint a
A továbbiakban kifejti, hogy az előterjesztésben szerepló, a 
kiadott müvek értékelésével kapcsolatos közvéleménykutatás jellegű 
információt Ml tartja helyesnek. Meg kell teremteni azt a m ód- 
szert, amellyel tudományos kiadványainkról értékelést tudunk adni. 

~tíey-Gruz -itor főtitkár az Aoták szerzői honoráriumának kérdésé
vel kapcsolatban javasolja, hogy az Elnökség ne fogadja el a Könyv
éé folyóirat eladó Bizottság álláspontját• Elnökség hatalmazza fel 
az osztályokat arra, hogy amelyik jónak látja szüntesse meg az Aotá 
bán megjelent cikkek utáni honorárium fizetését, amelyik pedig 
jónak látja fizessen honoráriumot. A Megtakarított összeg az Acták 
fejlesztésére szolgáljon.

il^tílj^jos alelnök javasolja, hogy az Elnökség hívja fel az 
oszculyok figyelmét arra, hogy évenként egyszer - lehetőleg a 
Nagygyűlés időpontjában 4- tekintsék át kiadványainak eredményessé- 

t.

a KFE titkára javasolja, hogy az Elnökség ne az 
osztályoknak, hanem az osztályvezet őséneknek engedje át a honoráiiai; 
fizetés döntésének jogát. íz egyes Acták szerkesztőségének javas
latára az ösztájyvezetőség döntsön.



II a tárodat:

Elnökség a Ki nyv- és Folyóiratkiadó Bizottság elő tér j esz— 
tett javaslatait a következő módosításokkal hagyja jóvá:

1 ./ Elnökség felkéri a Főtitkárt, hogy ez exporttevékeny
ségünkből származó devizaforintjuttatás kérdését mi— 
előbb újra tárgyalja meg a külkereskedelmi miniszter- 
r el •

Felelős: Erdey-Gruz Tibor főtitkár*

2 ./ A II.Osztály vizsgálja meg újra Nagy Sándor: 
nA didaktika alapjai” c .mü kérdését és a vizsgálat 
eredményéről tegyen jelentést az Elnökségnek.

Felelős: Szabó Imre osztály ti tkár.

3 ./ k beszámolónak a" értékeléssel kapcsolatos részével 
Elnökség nem ért egyet, mivel az nem az Akadfala 
véleményét tart& azza.
Elnökség úgy határoz, hogy minden osztály foglalkozzék 
a kia dványai értékelésével és a Könyv- és Folyóirat- 
kiacó Bizottság a szakemberek véleményét Összesítve 
terjessze 'Elnökség elé.

Felelős: Alexits G 'örgy; a KFB titkára.

4 ./ Az acták szerzői honoráriuma kérdésében minden 
osztály egyenként foglaljon állást.

Elnökség ugyhatároz, hogy az osztályvezetőségeik az. 
acta szerkesztőségek meghallgatása után.döntsenek 
arról, hogy fízessenokee honoráriumot, vagy sem.
A no -/tála rit ott ÖMMg illet ékes osztály acr álnak
tovdbbfejleszt ősére szolgáljon.

Felelős : Osztály titkárok.
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Beszámoló a Nagygyűlés részletes program járói*

Fogarasi Béla alánok, a Nagygyűlést Előkészítő Bizottság elnöke 
elnökség ele terjeszti a Bizottság javasle. tait a Nagygyűlés összes 
ülésein elhangzó előadások tematikájára. A Nagygyűlés időpontjául 
november első hetét javasolja.

osztálytitkár bejelenti, hegy sőtér István levelező ta^ 
elvállalta az Arany János jubileumi előadás megtartását.

l^ereóély, László lev.tag bejelenti, hogy a Budapesti Műszaki Egyet ec 
f.é.október végén vagy november elején fogja ünnepelni fennállásání. 
175 • évf or d uló já t *

elnökségi tag igen hasznosnak tartaiá, ha egy előadí • 
hangzana el ”A gazdasági fejlődés, technika és tudomány” tárgykör
ből.

H a t á r o z a t :
le/ üinükGcy k Menetét fwjmi j i B^Wülíet aőkészití 

Bizottságnak eddig kifejtett munkájáért és a Nagygyülc 
előkészítésére a továbbiakban Főtitkárt kéri fel.

2 ./ Elnökség az előterjesztett javaslatot a következő 
kiegészítésekkel hagyja jóvá:

a./ Az Arany János jubileumi előadás előadója 
Sőtér István' lev.taglegyen.

b./ Főtitkár Verebély Léseié lev.taggal együtt koordi- 
v nálja a Nagygyűlés és a Műszaki Egyetem jubileumi

'nnepségének időpontját úgy, hogy a Nagygyűlés 
november 6-ig hefejezsét nyerjen.

o./ Főtitkár szólítsa fel az összes osztályokat, hogy 
május 25-ig készítsék el a Nagygyűlés ideje alatt 
tartandó tudományos lőadásaik tematikáját, továbl 
"-t, hogy milyen kongresszusokat kívánnak ezen 'K< 1 
pontban tartani#

u./ AB x. és xI.Qsztály dolgozza .xi az összes ülésekr 
vöm tkozó részletes tervet és május 25-ig mutassa 
az ólnökségnek.

e./ Elnökség meghatalmazza a Főtitkárt, hogy kérje fel 
J.lUBern 1 professzort,egy előadás megtartására a 
Nagygyűlés keretében "A gazdasági fejlődés, techn 
és tudomány” tárgykörből.

f./ Elnökség az V.Osztály áltál rendezendő, ikrobioló : 
Kongresszus megtartását a Nagygyűlés keretében jó

_____:........................... ................................................... ......... ...............   J
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IV.

Javaslat a tudomás okosatok rendszerének módosltusára.

t ■ ' " _ ■ ' ' '
yos fokosatok remis őrs

nek módosítására.
Gömbii q oszt. e > 87 &z előterjesztés ?.o?c«lá-
nak L.pr .-.tj/ Lat ss.repló javaslatot ez v. zr'/ly nem tette B.g*

grógyMlrag Tiber főtitkár felveti
a./ az 'aspiránsképzés centralizálásának és íecentralizálásának kér- 

dósét.
b./ Javasolja, hogy a kandidátusok lo évi^jazást kapjanak « xo 

■év után amennyiben tudományos munkásságot nem .ejtenek ki, 
a kandidátusi illetmény automatikusan szűnjék meg.

o./ Az előterjesztés A.olvalún saó van as»ösBtőndi jtmáo.réll
F.1 hívja a figyelmet . , ' aá Akadémia <ijtanáo
bán kellő súllyal képviselve legyen, nemcsak 1-2 személlyel, 
mert az .Akadémiának a szempontjait aa j.ztöndi Jtm áo.ban fel- 

tétlenül érvényesíteni kell*
^.aznyuk István elnök javasolja alatin elnevezések felülvizsgálati 
Például helytelen a "scientiarum rerum rusticarum" elnevezés.
A tudományok doktorainál javasolja a D.S. rövidítés bevetését, 

-
például D.S.ling.
Verebély László levelesé tag nem ért egyet azzal, hogy a javaslat 
^Tt... különbséget doktor és doktor között. /.mennyiben a javaso] 
jelölés megmarad nincs különbség például egy tudományok doktora él 
egy műszaki egyetemi doktor között. Ezért javasolja ez akadémiai 
fokozatokat elnevezésénél éa a rövidítéseiméi i. »■ "akadémiai 

doktor* elnevezést bevesetn^•
Lukács György akadémikus felveti, hogy a pszicHológlát n« lehet 
sem a pedagógiai, M> a filozófiai tudományokhoz sorolni, hanem 
m-tnt önálló tudományá^.at kell a nomenklaturaba felvenni.
Geleji Sándor osztálytitkár J Ha, ltogy * kan túrt illntmé 
folyósításánál Mák asMBÖ. vezessék ba a lo évi V >tartawt, aki 
disszertáció BegVédiM alapján nyerték el a kandidátusi fokozatot 
akik egész életük tudományos munkásságaalapján nyerték el, azokn

nem.
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Rényi Alfréd akadémikus szükségesnek tartja a kandidátusi fokozat 
fenntartását, mert e nélkül az A^démia befolyása és kapcsolata 
a fiatal tűtományos kutatókkal gyengülne.
A jövőre nézve helyesli, ho?y az egyetemi doktorátus áltál ában a 
kandidatura előfeltétele legyen.
Uem ért egyet a kandidátusi illetmény automatikus megszüntetéséve 
mert ezzel forszíroznák a tudományok doktora fokozat eliy érését. 
Tíz év után indokolt esetben a ancidátusi illetmény folyósítása 
meghosszabbítható legyen, például ha az illető értékes tudományos 
munkásságot fejt ki.

osztályttl kár javasolja^ ho uMdátnsi Illet őny 
en egy korhatár is megjelelve.

'Pais Dezső akadémikus : Véleménye szerint a tudományos fokozatok 
rendszerének kérdésével kapcsolatban >7 1c5 még rém érett meg 
az Akadémia végleges állásfoglalására, mert az egyetemek még nem 
döntöttek ebben a kérdésben.
Pais akadémikus ismételten felveti a kandidátusi elnevezés meg
változtatását ,

Verebély László levelezi tag: k javaslat.nincs kellőképpen elő
készítve, mert az egyetemekkel nem tárgyalták me, • Helyteleníti, 
hogy a műszaki doktor az egyetemi műszaki doktori fokozat el
nyerése után tegye le a kandidátusi vizsgát.

Erdey-Gruz Tibor főtitkár: Az és az egyetemi tudomás
nyos fokozat! rém szer teljesen független legyen egymástól, 
általában a fiatal életében első legyen az egyetemi doktori 
fokozat eliyerá’e és orré épüljön fél'a kaadidátusi fokozat, 
as&VWl díjazás én . tudományos k telezettség la jár. A műszaki 
doktorátus magas színvonalú, re a kandidatura ennél még magasabb 
színvonalú lehet.és kell, hogy legyen.

Javasolja, hogy általánosságban a kamidaturához az egyetemi 
doktori fokozat megszerzése szükséges legyen, de egyes kksüekm 
indokolt esetben £ivételt is lehessen tenni.

Hevesi g-^^^cadém^ titkár felveti, hogy lehetővé kellene 
tenni a műszaki doktorátust elxy értéknél, hogy a Tudományos
Minősítő Bizottságnál újabb diss ertáció megvédése nélkül nyer- 

. hessék el a kandidátusi fokozatot.
Tolnai Gábor lev.tag, a TAB titkára a latin elnevezések rövidité • 
sót illetőleg helyesli Rusznyák István elnök javaslatát, kiegé
szítve az akadémiai jelzővel. A latin elnevezéseket javasolja 
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átvi^sy/JPl és a nomenklatúrát kiegészíteni, mért a pszichológián 
kívül több tudoraányág is kimaradt*
yavaoolja a kanMMtnt ' ’ •

• helyesli parafrrafnsnz^rüen kimonfarl, hogy a kandidátusi 
"'okozat t3#w á| egyetemi doktorátusi fokozat.

Határozat :
•d««» ♦.m***.'*”-**’—'-**-** «»*«*<»* -'•í**^-'-*******"^^

BlUWeég a 1 ományós Minősítő Bizottság javaslatát 
a tudományos fokozatok rendszerének módosítására a 

követkasé módosításokkal hagyja jóvá:
1 ./ Az akadémiai és az egyetemi minősítések táljeseu 

. . ■ . arénák almástól.

2*/ A javaslat mellékletében szereplő nomenklatúra 
k lg és sit en a Ó •

3^/ A latin elnevez^és eket felül kell vizsgálni*

A./ k latin rövidítés a doktor • retkesé
lágyán:

. tudmsánj i rüviditésO#

5a/ A kandidátusi és a doktori fokozat illetménnyel 
járjon, azonban a któdídátnei illetmény lo évre 
szóljon és lo év után indokolt esetben méghbsS^a 
szabbitható legyen, kivéve ázeu eseteket, ha a 
-.ísnuldátus a. éu éves korhatárt elérte, vagy ha 
egyetemi tai.árl kinevezést nyert.

mondható ki, hogy a tudó- 
mán-FOk’ kanci^tusa főkört eliy ©réséhez szüksége. 
ms .gyatrái doktori. foko»t megszerzése.
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V.

Beszámoló a Biológiai Csoport munkájáról. 
*’- *-.^-1.^11^^, in - ni.,, -rmn m ,. i..n_- i—-r*r’-«g«

। £ Bio4 - .le ára Eln ólé
tírjeotl a Biológiai CaéftM munkaJárói Móló oeszcuüoxót. Be
jelenti, hogy a jelentésben sugárbiológiáról nincs szó, mert csak 
az utóbbi időben szerveztek egy bizottságot, amely össze fogja 
majd a sugárbiológiai kutatásokat.

Jánossy Lajós akadémiai titkár felhívja az Elnökség figyelmét 
arra^ hogy a beszámoló több olyan javaslatot tartalmaz, amelyek 
költségkihtással járnak.

Erdey-Gruz Tibor főtitkár javasolja, hogy a Biológiai Csoport 
egyelőre maradjon meg csoportnak, azonban közvetlenül tehessen 
javaslatot az Elnökségnek biológus tagra, viszont a megválasztott 
tag nem lehet csak a csoport tagji , hanem a TV. vagy az V.Osztály
hoz kell tartozni.
Busznyák István elnök: A csoport tagjai részéről sok panasz 
hangzott el arra vonatkozólag, he . -t megalakulása óta ■

a várt erő . idolja* hagy J erre
nem tér ki.

Lukács György elnökségi tag : A jelentés rámutat arra, hogy 
fejlődőben van egy alaptudomány kifejlődése. Az Akadémia Elnökségé 
nek ezen alaptudomány fejlődését mindenben támogatnia kell.
A biológiai tudományok helye Aagyarorsz ágon nincs biztosítva, 
sem az*Akadémián, gém az • mián kívül, Ezért ?z Akadémiának 
biztosítani kell, hogy ez a tudományág az Akadémián megfelelően 
képviselve legyen, fiatal erőkkel meg k. 11 erős! .önünk. Perspek
tívában biztosítani kell a lehetőséget, hogy egy biológiai osztály 
kifejlődjék, és megfelelő színvonalú biológus az Akadémia levelező 
tagja lehessen.
A Javaslatok 13./pontját javasolja Lukács akadémikus kettéválasz
tani; külön szerepeljen a felszerelés,műszer fejlesztés és külön 
nagyo bb sül ly al a • kel dér f ejlesztés*

Hayanghy László lev.tag rámutat a gerontológiai tudomány helyzetéi 
A gerontológiai tudomány mint uj tudományszak kibontakozóban van. 
A Biológiai Csoport megteremtette ezen tudományág alapját, de a 
továbbfejlesztése a jelen körülmények között nem lehetséges.
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Bejárási Béla alelnök javasolja, hogy a Biológiai Csoport dolgozz.
* ®cy programot /a téritokkel, az Akadémián egy Biológiai Osztály 

előkészítésére* A javaslatét terjessze ^Tnökség 
elé.

lev.tag felhívja az Elnökség ügyeimét azon korul- 
menyre, hogy ha a Biológiai Csoport a jövőben csoport marad, vagy 
akár bizonyos idd után osztállyá alakul,feltétlenül szükséges, 
hogy a csoport a független tagvúlajsztást elérje, különben a 
Csoport ki fog halni.

üraub J\Brunó akadémikus rámutat arra, hogy a biológiai tudományi
J 5 il*

kall azt nagyobb erkölcsi megbecsülésben részesítenie ±Jn 
hangsalyozza a radiebiológia fontosságát.
Mikori! a biológiai Csopoit megalakult, a bioxógusok remélték, 
hogy létesül majd egy biológiai intézet is, azonban ez nem való
sult meg. A fejlesztési tervben javasolja ezt is bevenni.

,£elejl Sándor osztály titkár kiemeli, hogy a biológia alap tudomány, 
és ezért a csoport osztállyá alakulását joggal kéri.

dód dezső akadémikus kéri, hogy az Elnökség biztosítson a 
következő tagválasztáson egy bizonyo. kontingenst a Biológiai 
Csoport részére.
Hiányolja, hogy a Biológiai Csoport magyar nyelvű publikációi 
részére nincs megfeleld keret biztosítva.
Felhívja a figyelmet
a./ azon körülményre, hogy le kellett állítani a biológus szak- 

képzéstg mert a biológusok elhelyez >] ; ;őség>
*, 0 .ön

teni kívánja.

Határozat :

1 ./ Elnökség tudománypolitikai szempontból fontos 
feladatának tartja a biológiai tudományok fejlesi 
lését és ezért a jövőben sokkal nagyobb támogatá 
bán kívánja részesíteni mint eddig. Ez vonatkozó 
a tagválásztásokra és a Csoport költségvetésére

2 ./ Elnökség felszólítja a Biológiai Csoporcot, hogy 
készítsen egy előterjesztést, amelyben kérje, 
hogy a Művelődésügyi Mini®tórium biztosítsa a 
biológiai tudományok számára a jelentőségének meg 

feleli -helyet -ugy-az -egyebemen? -oktatás bán 
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Elnökség az előterjesztés alapján a Müvét őd és ügyi 
Minisztériumnál a Csoport kérelmét támogatni fogja.

fcí Felelős; Erdey-Gruz Tibor főtitkár.

3 ./ Elnökség a Biológiai Csoport jelentését elfogadja és 
javaslatait a Következő módosításokkal hagyja jóvá: 
Javaslati 1./pontja;

Maradjon meg a Biológiai Csoport, amely dolgozzon ki 
egv programot határidőkkel ellátva az Akadémián 
perspektívában egy Biológiai Osztály létesítésére és a 
kidolgozott javaslatot terjessze Elnökség elé.
A Biológiai Csoport addig is problémáit hozza közvet
lenül az Elnökség elé.

Javaslat 2./ és y/ ponhi^t Elnökség Jóváhagyja*

Javaslat 4./ pontJávái kapcsolatban Elnökség helyesli, 
hogy a Csoport foglalkozik a Duna és Tisza kutató 
állomások kérdésével és amennyiben az Elnökségnek 
módjábm lesz, ebben a munkában a Csoportot támogatni 
fogja.

Javas!at 3./pont ja.
Elnökség felszólítja a Biológiai Csoportot, hogy a 
Kísérleti ^llattenyé. ztő Telep lét esi tésére mielőbb 

□lé.
<D .t G./ pontját Elnökség jóváhagyja.

Javaslat 7. po nt j a•
A káderhelyzet megjavítása céljából Elnökség úgy hatá
roz, hogy a Biológiai Csoport terjessze személyi ja
vaslatait a tagválasztással kapcsolatban közvetlenül 
az Elnökség elé. egfelelő tudományos színvonal esetéi 
Elnökség a Biológiai Csoport jelölését prioritásban 
részesíti és a legközelebbi k zgyülésen előterjeszti.
3 megválasztott tag egyelőre ív. vagy az V.osztály 
tagja lesz.

Javas3. at 3. pont Ja:
A tihanyi symposiumok megrendez ésére terjesszen a 
Biológiai Csoport részletes javaslatot Elnökség elé. 
Az előterjesztés tartalmazza az anyagi feltételeket 

/pontját /jóváhagyja.



Javaslat lo :
Slndkaág a* 1957 ó<l « - d9Vi'’?k?T;“^J^
/ Csoport - Pta * sajat ksre- -

a biológiai tudománya

fejlesztésének céljára haeanálj !• 
lu t lUonntiá* Klaátoág j**áhi

Javaslat 12.pontjel- , -
lUSkság felszólítja * Biológiai Ctoportot, hogy as 
Állattani és Botanikai Közlemények ivarénak fel
emelését tárgyalják meg a m-Vtl ós

iratkiadó Bls< - ■ eiS*

J.y^i-t 1^4^^ jÓTáMgyja.

J avasifit. A
.. . ^aGn-ányo Akadémia &ost kapott egy 

második elektronnlkrseskópot éc W határooott, bo 
az egyik & katntái , másik a biolóéiai

kutatásokat saolgálja»

gelelős: Tor5 lni‘c csopoTttitkáro

Tudományos AksdémiaJBj^Jí—- -----------------------------

UIWIW «■*»• a szovjetunió xa-.oswny
Tudományos Akeaemie egyezményt.
X , m^n«OR eevUttmáködésrol ezöio tudocaö-iiyos

Határozati
------ ---------71 IZilis a aláirt, a »»gya» ®»a«

!■/ Z >«Á ...... "'
‘ZZZZ Z'^
kötött 195/ «-^x uu cyovfetuniő Tucomán

Akadémiája BlnMkaágát * ®81- őszinte kö

2 ./ M a-egy&r
netét to,mácsolja a ^ojj.
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Elnökségének azért a támogatásért, amelyha® az 
egyezményben megnyilvánul.

K^ökrég külön köszönetét fejezi ki xx Akadémiánkkak 
küldött nagy értékű és számunkra igen fontos tudomány® 
mUs z er aj and é ké rt.

Felelős: Busznyák István elnök.

VII.

Az 195>7.június, szeptember és októberi elnökségi Illések 
munka terve.

Erdey-Gruz Tibor főtitkár elnökség elé terjeszti az 1957.junius, 
szeptember és oktéber havi elnökségi illések munkatervét.

Javasolja^ hogy az előrehaladott időre való tekintettel a mai 
Ülés napirendjéről kerüljön le a •‘Tájékoztató az akadémiai 
kutatómunkákról” és ez az anyag valamint a mai ülésre el nem 
készült “Tájékoztató ez elért tudományos eredmények gyakorlati 
felh sználásának helyzetéről" szóló anyag a júniusi ülés D-oirend- 
jén.szerepeljen.

Határozat :

Elnökség oz előterjesztett 1957*junlus, szeptember és 
október havi üléseinek munkatervét azzal a módosítás
sal hagyja jóvá, hogy a júniusi ülés napirendje 
kiegészítendő a következőkkel:

á./ Tájékoztató az akadémiai kutatómunkákról.

b./ Tájékoztató az elért tudományos eredmények 
gyakorlati felhasználásénak helyzeterői.

/

Felelősi Erdey-Gruz Tibor főtitkár.
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Vili.

Magyar Tudományos Akadémia MezőgazdaBági Üzem tanulmányi 
Csoportjának né Wcxltos tatáia.

ördey-Gruz Tibor főtitkár bejelenti, hogy az Agrártudományok 
Osztálya azzal a javaslattal fordult az Slnöőséghez, hogy 
a Kezőgazdasá 1 uzeutÉnulmányi Csoportot, amely bizonyos átszer
vezés következtében létszámilag is megerősödött ”Mezőgazdasági 
Üzemtan! Intézet'-té alakítsa át a nélkül, hogy ez bármiféle anyag 
t c rh ekke 1 j ám ak

-j .-< .-fc:r|i Bél:- ilelnöl ' v ljt - il n démiának aj
intézete létesül, az Elnökség bizonyos idő utáh hallgassa mog 
az intézetnek jelentését annak munkájáról.

R <4 t á r o z a t s w.._............. .... .

sdasági Üzemtanulmányi C ■□□ortnak 
SÁGI Ü2WTAKI i : ÉZEfM ló átalakitáM 

sát jóváhagyja*

Felelős: £rűey-Gruz Tibor/főtitkár.

Az Akadémiai Könyvtár tart*1ékpéldány káxdénéK?k tzárnának kérdése*

Erdev-^a^us Tibor főtitkár felveti Akadémí lék-
példányai számának Kérdését* A Könyvtárnak egyes kiadványokból 
ungyaidBxsx többet, mát kiadanyokból kevesebbet kellene tartalékol- 
nia*
A felesleges tartalékpéldányok kiküszöbölése céljából lő titkár kér 
az Elnökséget, hatalmazza lel a Könyvtár igazgatóját arra, 
hogy készítsen egy javaslatot a szükséges tartalékpéldáMy^^^és 
a javaslatot Elnökség vit« />■ 9 •

Fatározati -

inökíég felkéri & 1 ^titkárt, kagy tzólitsa fel az 
^fAkadémiai Könyvtár Igazgatóját, hogy a szükséges 

tartalékpéldányok számára v^^káaól^ g készítsen 
előterjesztést az elnökség elé.

felelős: Erdey-Gruz Tibor főtitkár.
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Az 1957 évi kiküldetési devizakor©t kérdése
.— ----------------___-------____—__------------
ardey-Gruz j\xbor főtitkár bejelenti, hogy a „ ó:. téri dpi 
a magyar iudomanyos Akadémia devizaigényét a népi demokratikus 
orszá^üK terén e^luguata, a GOkés országok terén pedig az igény 
po --áu. Az engedélyezett keret szétosztására a következő javasle 
tót terjeszti Elnökség elé.

' . ■ M 1
kratikos ÖBwaw«i

őrs zá ^okha ors zag^B '
Bevizaforint ^viz&forint Devizaforint
-----___—------ ------ -------—-----------

I.Ősztály 15.ooo.- Ö.ooo.- 25.000.-
11.Osztály lo.ouo.-
III. " 4o.003.- 14.ooo.- 54.ooo.-
IV. ” 1^.000.- 7.ooo.- 22.ooo.-
y a 54.000.- • lo.ooo.- 44.ooo.-
VI. 7o.ooo.- lA.ooo.- 88.ooo.-
VII. " 4o.ooo.- 14.ooo.- 54.OOO.-
Biológiai Csoport 15.000.- 9.ooo.- 24.ooo.-

Főtitkár tájékoztatja ez elnökséget arról, hogy a már eddig jóvá- ’ 
hagyott devizokeret kb.annyi, mint az 1956 évre engedélyezett kere': 
volt. Amennyiben a vitás keretet a Pénzügyminisztérium egy későbbi 
időpontban engedélyezné, az pótlólag az osztályok között felosz
tásra kerül.

Határozat:

!•/ Elnökség a Pénzügyminisztérium által engedélyezett 
devizakeret felosztására vonatkozó, Jőtitkár által 
előterjesztett javaslatot jóváhagyja azzal, hogy 
azt az egyes osztályokkal Írásban közö je.

2./ Elnökség f elkér i..a Főtitkárt, hogy szólítsa fel 
az Osztályokat, hogy a tőkés országok részére en
gedélyezett devizakeret ismeretében tegyék meg 
újra javaslataikat az Akadémia Nemzetközi Kapcsola
tok Osztályához az 1957 évi kiutazásokra.

Felelős; Erdey-Gruz Tibor főtitkár.
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iéeztvétel a Nemzetközi Tudománytörténeti és Tudományfilozó- 
fiai Unióban.

Erdey-Gruz Tibor főtitkár tájékoztatja az Elnökséget a 
Tudománytörténeti és Tudományfilozófiai Unió céljáról ás 
feladatairól. Az unió székhelye; Urü szol. Az Unió két szak
osztállyal működik: Tudománytőrtónoti és Tudományfilozófiai 
Szakosztállyal. A Nemzetközi Tudománytörténeti és Tudomány- 
filozófiai Unió tagja a Tudományos uniók Nemzetközi Tanácsának. 
Az Unió tagjai: Szovjetunió, Belgium, Kanada, Spanyolország, 
ranoiaprszág, Olaszország, Japán, Luxemburg, Hollandia, Por

tugália, Svédország, óvájc, Csehszlovákia, uSA, Kína, Finnország 
Görögország, Lengyelország, Német ^mokratikus Köztársaság, 
Jugoszlávia. Az Unó főtitkára: A.Taton, elnöke: L. de Broglie, 
elnökhelyettesei: N.U.SchopfUr és n.Bingiö.

Főtitkár javasolja, hogy s »> . dúljon a Külügyminisz- 
tériumhpz azzal, hogy tegye meg a szükséges lépéseket az Unió 
tagságunk visszaszerzése Ügyében és egyben fizes.se be a tagdijat 
is. Az Unióba rz alapszabályok értelmében belépni nem lehet, 
csak a szakosztályokba. A szakosztályokba pedig egyének nem 
léphetnek be, csak bisottságok# L tagsági dij összegétől függően 
javasolja, hogy mindkét szakosztályban vállaljunk tagságot.
A két szakosztálynak megfelelően két bizottságot javasol életre 
hívni; a Tudománytörténeti Nemzeti Bizottságot és a Tudomány- 
Filozófiái/Bizottságot. A két bizottság Összevontan alkossa 
az akadémiai bizottságot, amely közvetlenül az Elnökség mellett 
működjön én fogja össze a különböző területeken folyó hazai 
tudománytörténeti munkálatokat is.
A két bizottság adminisztratív teendőit a. Akadémia Történet- 
Tudományi Intézete é^ a Filozófiai Intézed lássa el. A Tudomány
történeti Bizottság elnökéül Molnár Erik akadémikust, a Tudomány 
filozófiai Bizottság elnökéül 1 i Béla akadémikust javasol
ja.

Határozat:

\
1 ./ Inok-ég a 1 emzetközi Tudománytörténeti és Tudói 

filozófiai Unióba való résztvételre vonatkozó jt 
vaslet^t as előterjesztés értelmében elfogadja.

2 ./ Elnökség felkéri Molnár Erik és FogarafU Béla 
akadémikusokat, hogy a legközelebbi elnökségi 
m z- wóv >40 nvAftlntaikat a

fizes.se


I

Tudománytörténeti Nemzeti Bizottság és a
Tudományfilozófiai Nemzeti Bizottság tagjaira.

Felelős* Fogarasi Béla álelnök és 
’ Molnár Erik elnökségi tag

4 Külügyminisztériumnak küdendj előterjesztés 
üLliáK Lajos akadémiai

titkár.

Üdülési dijak mérséklése sokgyermekes akadémiai tagok részére.

főtitkár bejelenti* hogy degesi Kiss Fái 
akadémikus és Bognár Géza akadémiai titkár azzal a megkeresés
sel fordult az Akadémia Elnöke éhez, hogy a sokgyermekes 
akadémiai tagok részére az üdülésitköltséget mérsékeljék.__ 
Tájékoztatja az Elnökséget arról, hogy a Minisztertanács hatá
rozata értelmében az 1957 évre megállapított üdülési dijakon 
változtatni nem lehet.

Határozat;

Elnökség felhívja Major Máté akadémiai titkár 
Ügyeimét arra, hogy a Szociális Bizottság 
indokolt esetben és amennyiben arra lehetőség van, 
biztosítson segélyt üdülési célra a többgyermekes 
akadémiai tagouiak.

Telüós; ^.ajor ^.áté akadémiai titkár.

E.m.f.

Törő Imre
a Biológiai Csoport titkára

Manninger Rezső
az Elnökség tiszteletbeli tagjr


